
چهارشنبه 5 دی 1403، 23 جمادی الثانی 1446 ،25 دسامبر 2024، شماره 44622

 
گروه اقتصادی  - قیمت طلا و ســکه در 
پی نوسان های نرخ ارز دوباره صعودی شد. این 
درحالی است که به نظر می رسد با گران شدن 
دلار مردم برای حفظ ارزش دارایی هایشــان 
نسبت به گذشته میل بیشتری به خرید در این 
بازار پیدا کرده اند. قیمت طلا و سکه در پی تغییر 
شرایط بازار ارزی افزایش قابل توجهی را ثبت 
کرد به طوری که هر قطعه سکه امامی در بازار 
با افزایش ۴۶۵ هزار تومانی به قیمت ۵۴ میلیون 
و ۳۱۰ هزار تومان رســید و طلای ۱۸ عیار ۱۵ 
هزار تومان صعود را درپی داشت و قیمت سکه 
امامی با افزایش ۲۰۰ هزار تومانی نســبت به 
دیروز به ۵۳  میلیون و ۹۶۰ هزار تومان رسید.

 رصد قیمت ها از بازار نشان می دهد هر 
گرم طلای ۱۸عیار در بازار تهران با افزایش ۳۴ 
هــزار تومانی به قیمــت ۴ میلیون و ۹۴۱ هزار 
تومان رســید و قیمت طلای ۱۸ عیار ۴ میلیون 
و ۹۰۷ هزار تومان شد. همچنین قیمت طلای 
۱۸ عیــار امروز ۱۵ هزار تومان افزایش یافت . 
بازار ســکه امروز نیز دستخوش نوساناتی شد 
و با افزایش قیمت ســکه امامی و نیم سکه کار 
خود را آغاز کرد .  قیمت ســکه امامی افزایش 

۲۰۰ هزار تومانی نســبت به دیروز ثبت کرد و 
به رقم ۵۳  میلیون و ۹۶۰ هزار تومان رسید.  نیم 
ســکه نیز ۲۹ میلیون و ۲۱۰ هزار تومان قیمت 
خورد و قیمت ربع ســکه نیز ۱۷ میلیون و ۳۴۰ 

هزار تومان معامله شد. 
 حــال طلا در روزهای آینده چه می 

شود؟
محمد کشــتی آرای، نایب رئیس سابق 
اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر، 

در خصوص روند بازار طلا و سکه در روزهای 
آینده به تابناک گفت: مردم باتوجه به شــرایط 
اقتصادی می دانند که چه ســرمایه گذاری در 
کدام بازار انجام دهند و قدرت تشــخیص آنها 
در شناســایی بازار ســودده در سال های اخیر 
بالاتر رفته اســت و بنا به نــوع ذائقه افکار در 
بازارهــای مختلف ازجمله طلا، ارز، بورس یا 

خودرو سرمایه گذاری می کنند. 
 این کارشناس بازار طلا درباره جذابیت 

بازار طلا برای ســرمایه گذاری بیان کرد: بازار 
طلا با همه جذابیت ها اما تاحدی هم هزینه بر 
است به طوری که افزایش تفاوت قیمت خرید 
و فروش و همچنین افزایش نوســان ها که هر 
روز قیمت های مختلفی را به ثبت می رساند از 

ریسک های این بازار است. 
 وی درپاسخ به این سوال که ممکن است 
افزایش خرید طلا و سکه وارد فاز بحرانی شود 
تاکید کرد: قرار نیست تقاضا برای خرید طلا و 
ســکه در روزهای آینده به قدری زیاد شود که 
اتفاق جدیدی رخ دهــد بلکه مردم به بحران 
های اقتصادی عادت کرده اند و قرار نیســت 

بحران جدیدی درست شود.

افزایش قیمت طلا و سکه زیر سایه گرای وزیر اقتصاد؛

سرنوشت طلا در روزهای آینده چه می شود؟

گروه اقتصــادی -رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و چین تاکید کرد: ما در حال حاضر درگیر 
جنگ اقتصادی هستیم و در این شرایط صحبت 

از اقتصاد آزاد موضوعیت ندارد.
مجیدرضا حریری رئیس اتاق بازرگانی 
ایــران و چیــن در رابطــه با قیمــت گذاری 
دســتوری، اظهار کرد: حــذف قیمت گذاری 
دستوری بیشتر شبیه غر غر تولیدکنندگان رانتی 
است. شما نمی توانید بگویید از قیمت گذاری 
دســتوری خوشتان نمی آید اما از برق و آب با 
قیمت گذاری دستوری بهره مند می شوید و یا 
واردات و عوارض را بر اســاس قیمت گذاری 

دســتوری محاســبه می کنید. این راه درست 
نیســت بلکه یا همه چیز باید بر مبنای روابط 
بازار باشــد یا اگر پذیرفته شد که در نهاده های 
تولیــدی از سوبســید بهره مند شــوید، باید 
نظارت، دســتور و قیمت گذاری دستوری را 
هم در زمان فروش محصولات خود بپذیرید.

وی عنوان کرد: شخصاً موافق این هستم 
که در این فرآیند همه این موارد حذف شــوند 
و به قیمت بــازار برگردیم و در نهایت دولت 
بــرای حمایت از مردم، مســتقیم با خود مردم 
در تعامل باشــد. به عنوان مثال اگر قرار است 
یارانه ای به مردم پرداخت شود طبق همان رسم 

قدیمی هدفمندســازی یارانه ها که هیچ وقت 
اتفــاق نیافتاد، صورت گیرد و یارانه مســتقیم 

به مصرف کننده و مستحق آن پرداخت شود.
رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین ادامه 
داد: مــا در حال حاضر درگیر جنگ اقتصادی 
هستیم و در این شرایط صحبت از اقتصاد آزاد 
موضوعیت ندارد. اما اگر زمانی همه شــرایط 
فراهم بود، لازم اســت روی موضوع پرداخت 
یارانه به مردم تمرکز بیشــتری صورت گیرد تا 
یارانــه در اختیار جامعه هــدف قرار بگیرد نه 
به این شــکلی که در حــال حاضر، پرداخت 

می شود.

وی تصریــح کرد: دولــت باید خدمات 
اجتماعــی رایگان را به جــای پرداخت یارانه 
بــه مردم ارائه دهد. برای مثال می توان به مردم 
کارت های اعتبــاری داد که برای حمل و نقل 
از وســایل نقلیه عمومی استفاده کنند. یا بخش 
زیــادی از مــردم هزینه درمان بســیار زیادی 
پرداخــت می کنند و دولــت می تواند به جای 
یارانه نقــدی به آنها، خدمات درمانی بدهد به 
این شــکل که اعتباری داشته باشند و پیش هر 

پزشکی که خواستند آن اعتبار را هزینه کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین گفت: 
معضل دیگر مربوط به تحصیل و هزینه تحصیل 

بچه ها اســت. دولت می تواند در این مورد هم 
اعتبــاری در اختیار خانواده قرار دهد تا به قدر 
آن اعتبــار، برای فرزندان خود آموزش بخرند. 

منظور از یارانه هدفمند باید اینها باشد.
حریری در پایان خاطرنشــان کرد: هدف 
این است اقشــار مختلف جامعه را به راحتی 
با خدمــات اجتماعی رایگان و خرید خدمت 
از بخــش خصوصی این شــرایط را مدیریت 
کند. اینها کارهای بســیار ساده ای است که به 
دلیل اینکه رانتی نیســت و نیم توان با آن شعار 
پوپولیســتی داد در هیچ دولتی با اقبال مواجه 

نمی شود.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی - اظهارنظر وزیر 

اقتصاد دربــاره کف نرخ دلار ۷۳ هزار 
تومان، بازار ارز را به آتش کشید و قیمت 
دلار را به رکورد ۷۸ هزار تومان رساند.

در سومین روز زمستان و در لحظه 
انتشار این گزارش، دلار آمریکا رکورد 
تاریخــی بیش از ۷۸ هزار و ۲۰۰ تومان 

را زد. ایــن یعنی طی یک روز، بیش از 
۲ هزار تومان گران تر شد و ارزش پولی 

ملی کاهش یافت.
ایــن در حالی اســت کــه بانک 
مرکزی هم که به رســم همیشه، وعده 
تزریــق دلار و درهــم داده بود؛ از ۱.۵ 
میلیارد درهم گرفته تا ۳۰۰ میلیون دلار 
و ۳۰ میلیون تتر. اما نتیجه چه شد؟ دلار 
به جای سقوط، جهش کرد. آیا کسی از 

آقایان مسئول پرسیده چرا؟
بــازار از وزیــر اقتصــاد 

هوشمندتر است!
عبدالناصــر همتــی در جلســه 
کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: اگر 
تــورم آمریکا را در نظر نگیریم، قیمت 

دلار حدود ۷۳ هزار تومان است.
جمله ای که مثل بنزین روی آتش 
بــود، به گونه ای که بــازار فوراً پیام را 
گرفت و دلار که می توانســت پایین تر 
بیاید، یک راست به کانال ۷۸ هزار تومان 

پرتاب شد.
آقای وزیر، اینجا بازار اســت، نه 
جلسه اقتصاد دانشــگاه. وقتی درباره 
کف قیمت حرف می زنید، بازار خیلی 
زود حرفتــان را جدی می گیرد. به نظر 
شما این سیگنال، در این اوضاع وخیم 

اقتصادی، عاقلانه بود؟
دلار گران شــد، جیب مردم 

خالی تر
حالا تاثیر این حرف های نسنجیده 
را همــه جا می بینیــم، از قیمت طلا و 
خــودرو گرفته تــا دارو و موبایل. در 
خیابان ناصرخســرو، قیمت  داروهای 
کمیاب و ضروری سر به فلک کشیده اند 

و مردم مســتأصل تر از همیشه به دنبال 
حداقل های زندگی می گردند.

فضای ملتهب که باعث شد پس 
از ســاعاتی، وزیر اقتصــاد که متوجه 
تاثیر منفی ســخنانش بر بازار ارز شده 
بود، خودش را از ماجرا کنار کشــیده 
و بگویــد: من نگفتم کف دلار ۷۳ هزار 
تومان است! ویدئو تقطیع شده است و 

ما کف دلار را تعیین نمی کنیم.
هرچند پذیرش چنین اظهارنظری 
از مــرد کهنه کار حوزه اقتصاد ایران آن 
هم در صورتی که رســانه در جلســه 

کمیســیون حضور دارد، بسیار 
سخت و بعید است. 

همتــی از فیلم تقطیع 
شده گفت؛ اما دلار ۷۸ هزار 
تومانی بدون تقطیع است!

اما آقای وزیر، شما که زمانی 
رئیس بانک مرکزی بودید، بهتر 
از هر کسی می دانید که بازار ارز 
به اعلام نرخ و عدد برای دلار، به 
شدت حساس است. پس چرا با 
حرف های نسنجیده و بی موقع، 
آتش بــه جان اقتصــاد و بازار 
می اندازید؟ بازارهایی که وقتی 

نرخ ارز را در سطوح بالایی می بیند، به 
این زودی ها از قیمت های جدید عقب 
نشــینی نمی کنند و حالا هرچقدر هم 
بگویید که فیلم تقطیع شده، دلار خیال 
پایین آمــدن ندارد و ریال بی ارزش تر 

می شود.
آقای مسئول، پیش از صحبت در 
جایی که رسانه و دوربین حضور دارند، 
قدری تامل داشــته باشید. آقای همتی، 

مردم از شــما معجــزه نمی خواهند. 
می دانیــم که وضع اقتصادی کشــور 
ملتهب اســت، اما لطفاً حرفی نزنید که 
همین ثبات نســبی اقتصادی هم نابود 
شده و این سقوط ارزش ریال در مقابل 
دلار با ســرعت بیشــتری انجام شود. 
در ایــن بازار بی ثبــات، یک اظهارنظر 
نسنجیده از یک مقام مسئول، می تواند 
زندگی میلیون ها نفر را تحت تأثیر قرار 

دهد.
بانــک مرکــزی موظف به 

پاسخگویی درباره بازار ارز شد

در همین راستا سخنگوی هیأت 
رئیســه مجلس شورای اسلامی درباره 
جلسه غیر علنی مجلس و دولت درباره 

بازار ارز توضیح داد.
عبــاس گــودرزی در جمــع 
خبرنگاران در توضیح جلسه غیرعلنی 
مجلس که پیش از جلسه علنی با حضور 
تیم اقتصادی دولت برگزار شد، عنوان 
کرد: روز یکشــنبه با توجه به نوسانات 

بــازار ارز جلســه غیرعلنی مجلس با 
حضــور رئیــس و نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی برگزار و مقرر شد 
کمیســیون اقتصادی مجلس گزارشی 
را تهیه کند و با حضور رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه، رئیس بانک مرکزی و 
وزیر اقتصاد جلسه ای را برگزار کند. این 
جلســه صبح امروز به شکل غیر علنی 
در مجلس شورای اسلامی برگزار شد. 
دوســتان نظرات خود را بیان کردند و 
گزارش کمیسیون اقتصادی نیز قرائت 

شد.
وی ادامه داد: آنچه که 
امروز مورد تاکید دولت بود 
این اســت که آنان به دنبال 
تامین منابع کسری بودجه 
از طریــق افزایش قیمت 
ارز نیستند. البته این حرف 
درست اســت با توجه به 
اینکه سهم دولت از فروش 
نفت کاملا مشخص است و 
بخشی از آن برای واردات 
کالاهای اساسی اختصاص 
پیدا خواهد کرد و بخشی 
دیگر برای تامین مواد اولیه 
و واردات دارو در ســال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ 

در نظر گرفته خواهد شد.
گودرزی عنوان کرد: دولت تاکید 
دارد کــه می خواهد بازار  ارز نیما را که 
حــدود ۶۰ درصد از بازار ارز را به خود 
اختصاص داده است، حذف کند. دولت 
می خواهد بازار شناور ارز را ایجاد کند 
و آن را مدیریــت کند تا نرخ توافقی و 
نیما را یکی کنــد اما مجلس نیز تاکید 

دارد که حتما باید با کانال های مجازی 
و بازارهــای غیر رســمی ارز برخورد 
قهری شود. ســخنگوی هیات رئیسه 
مجلس گفت: در این جلسه تاکید شد تا 
کمیسیون امنیت ملی در این قضیه ورود 
کند و با کســانی که با نرخ گذاری های 
ناصحیــح در بــازار ارز التهاب ایجاد 
می کنند، برخورد کند. نمایندگان محترم 
نیز بر حمایت از تولید داخلی، واردات 
ارز و ایجاد حســاب ارزی برای افراد 
تا ســرمایه های آنان در تولید و اقتصاد 

کشور دخیل شود، تاکید کردند.
ســخنگوی هیات رئیسه مجلس 
گفت: کمیسیون  اقتصادی نیز مامور شد 
مسائل گفته شده را روزانه رصد کند و 
دولت نیز پای کار باشــد. بانک مرکزی 
موظف شد نســبت به بازار آشفته ارز 
پاســخگو باشد. همچنین تاکید رئیس 
مجلس بر ادامه این جلســات بود تا در 
بازه زمانی معقول مردم اثر این نشست 
های مشــترک میان دولت و مجلس را 
حس کنند. از سوی دیگر مجلس تلاش 
می کنــد تا در تعامل با دولت ثبات را به 

بازار ارزی و معیشتی کشور برگرداند.
گــودرزی در پایان درباره چرایی 
برگزاری این جلسه به شکل غیرعلنی 
گفت: طبیعی اســت که در جلســات 
غیرعلنــی مباحث بایــد ریزتر مورد 
بررســی قــرار گیرد و اظهــارات نیز 
کارشناســانه تر باشــد. هم چنین این 
جلســات از هیاهوهای جلسه علنی به 
دور اســت. در کل مــردم عزیز بدانند 
مجلس و دولت موضوعی پنهانی میان 

خود ندارند.

بانک مرکزی موظف به پاسخگویی درباره بازار ارز شد؛

عقب نشینی وزیر اقتصاد از دلار 
۷۳ هزار تومانی !

وزیر اقتصاد و دارایی در کمیسیون اقتصادی مجلس، کف نرخ دلار را ۷۳ هزار تومان اعلام کرد و ساعاتی بعد
 اظهاراتش را تکذیب کرد. اما پیام همتی برای دلالان روشن بود و بازاری که کمی به آرامش نزدیک شده بود، با همین یک 

جمله دوباره به آتش کشیده شد.

دوباره کاری ها در لایحه تجارت، به 
تجارت ضربه می زند

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

گــروه اقتصادی - یک حقوق دان در خصــوص اثرات اقتصادی لایحه 
تجارت گفت: به نظر من ایرادی که از پایه وجود داشته این است که در تدوین 
قوانین از دانشــمندان حقوقی نظرخواهی نکردند و باعث شــده است مجلس 
مصوباتی از جمله لایحه جدید تجارت را منتشــر کند که بعداً ایرادات خیلی 
زیادی بر آن وارد شــود، در نتیجه مرتباً درحال بازنگری و اصلاح اســت. این 
دوباره کاری ها ممکن است خسارت و ضررهای خیلی زیادی را به تجارت بزند.

لایحه جدید تجارت بعد از ۱۹ ســال بلاتکلیفی در ابتدای سال جاری به 
تصویب مجلس رسید و به شورای نگهبان ارسال شد. خبر تصویب لایحه جدید 
تجارت، صدای اعتراضات کارشناسان را بلند کرد.کارشناسان معتقدند این لایحه 
بدون توجه به نظرات متخصصان تدوین شده است و این بی توجهی می تواند 
آســیب های قابل ملاحظه ای به تجارت و تجار وارد کند. دراین باره سید وحید 

سید جلیلی، حقوق دان توضیحاتی را ارائه داد.
ورشکستگی نقطه ضعف لایحه جدید تجارت

سید جلیلی در خصوص تصویب لایحه جدید تجارت گفت: »متن نهایی 
لایحــه جدید تجارت با ۱۳۴۳ ماده در قالب ۵ کتاب مورخ ۲۸ فروردین ماه در 
روزهای پایانی مجلس یازدهم در صحن علنی مجلس به تصویب رســید. از 
مجلس هفتم تا الان حدود ۲۰ سال است که در مجلس بدون تعیین تکلیف مانده 
بود. عنوان کتاب اول قراردادهای تجاری، دوم اســناد تجاری، ســوم تجارت و 
مقررات حاکم بر آن، چهارم اشخاص حقوقی و کتاب پنجم ورشکستگی است. 

درخصوص لایحۀ جدید تجارت ایراداتی متصور است.«
وی ادامه داد: »دنیا درحال تکامل و پیشــرفت اســت. مصوبات مجلس و 
مصوبات دولتی می بایست به روز و درراستای پیشرفت و نوسازی باشد. به نظر 
من اگر قانون خوبی نداشته باشیم نمی توانیم خودمان را با قوانین بین المللی و 
قوانیــن روز تطبیق دهیــم. باید بپذیریم که امروزه تجارت حرف اول را در دنیا 
می زند. بســیاری از جنگ هایی که در اقصی نقاط جهان درحال رخ دادن است، 
به خاطر مباحث اقتصادی و تجاری است. باید ضروریات این کار در نظر گرفته 

شود.«
ضرورت بازنگری لایحه تجارت

سید جلیلی، متن لایحه جدید تجارت را نیازمند بازنگری دانست: »آنچه 
در متن لایحه جدید تجارت به آن اشــاره شده است، مفهموماً نیاز به بازنگری 
جدی دارد؛ چرا؟ چون به هیچ عنوان نیاز قانونی ما را با توجه به شرایط اقتصادی 
و اجتماعی تأمین نخواهد کرد. با اجرایی شدن لایحۀ جدید تجارت مطمئناً به 

صنعت و تجارت ما ضربه های جبران ناپذیری وارد خواهد شد.«
ایــن حقــوق دان درخصــوص نظرخواهــی از متخصصــان گفت: 
»تصویب کنندگان و نمایندگان مجلس باید غیر از کمیســیون حقوقی مجلس 
از دانشــمندان حقوقی و اســاتید حقوقی استفاده کنند. در دانشگاه ها این همه 
اساتید برجســته داریم. نظرخواهی کنند. اصلًا این ها را در جلسات خودشان 
شرکت دهند. به نظر من این ایراداتی است که از پایه وجود داشته و باعث شده 
اســت مصوباتی را مجلس منتشــر کند که بعداً از طرف حقوق دان ها و اساتید 
برجســته ای که ازشان نظرخواهی نشده است، ایرادات خیلی زیادی وارد شود 
و مرتباً قانون هایی که تصویب می شــود، درحال بازنگری و اصلاح است. این 
دوباره کاری ها باعث ایجاد خســارت و ورود ضررهای خیلی زیادی است که 
ممکن اســت به تجارت و اشــخاصی بزند که در این حوزه به عنوان تاجر کار 

می کنند.«
وی اضافــه کرد: »یکــی از ایرادات لایحه جدید تجارت این اســت که 
به هرحال یک قانونی که تصویب می شود باید جامع و در برگیرنده کلیه جوانب 
باشد. وقتی من کتاب ها و رفرنس های اصلی دکتر کاتوزیان را می خواندم، آدم 
می ماند که یک انسان چگونه می تواند قلم به دست بگیرد و تمام جوانب را در 
نظر بگیرد؛ یعنی تمام روزنه ها را روی سوءاستفاده گرها ببندد. حالا با این همه 
کمیســیون حقوقی مجلس و نماینده ها نمی دانم چرا هیچ وقت یک قانونی که 
جامع و مانع باشد، تصویب نشده است و مدام در حال بازنگری اصلاح، انتقاد 
و ایراد است. اگر همه حوزه ها در نظر گرفته شود، خیلی خوب است. می تواند 
درخصوص هر موضوع و صنفی ایراداتشــان به صورت جزء به جزء وارد شود 

و این ها را حل کنند.«
مشکلات حقوقی و تجاری درلایحه تجارت پابرجامانده

این حقوق دان ضمن اشــاره به قانون راحــت و روان گفت: »این که یک 
شخصی تاجر باشد یا به شغل تجارت مشغول باشد لزوماً این نیست که باید با 
الفاظ حقوقی آشنا باشد. شاید خیلی از تجار خود قانون تجارت را هم نتوانند 
از رو درست بخوانند. این ایرادی است که هم اساتید برجسته هم حقوق دان ها 
وارد کردند که متن یک قانون، لایحه، مصوبه آنقدر باید سلیس و روان باشد که 
مردم خیلی راحت متوجه شوند؛ چرا؟ به علت این که ۱۵روز پس از انتشار قانون، 
این قانون لازم الاجرا است؛ به بیانی واضح ترجهل به قانون رفع کننده مسئولیت 
نیســت. بنا بر این اصل واساس ، باید قوانین طوری نوشته شوندکه وقتی مردم 
قانــون را می خوانند خیلی راحت و روان متوجه شــوند که این قانون تجارت 
چه می گوید. متأسفانه این از ایراداتی است که همیشه عنوان شده و هیچ وقت 

رعایت نشده است.«

دولت تاکیــد دارد که می خواهد بازار  ارز 
نیمــا را که حدود ۶۰ درصد از بازار ارز را 
به خود اختصاص داده اســت، حذف کند. 
دولت می خواهد بازار شناور ارز را ایجاد 
کنــد و آن را مدیریت کند تا نرخ توافقی و 
نیما را یکی کند اما مجلس نیز تاکید دارد که 
حتما باید با کانال های مجازی و بازارهای 
غیر رســمی ارز برخورد قهری شــود.

صحبت از اقتصاد آزاد در شرایط جنگ اقتصادی، موضوعیت ندارد

اقتصادی

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی با بیان اینکه توسعه کشور 
از مســیر دریا می گذرد، توسعه دریایی 
را لکوموتیو پیشــران اقتصادی کشور 
توصیف کرد و گفت: در این زمینه آماده 
شــنیدن مشکلات بخش خصوصی و 

حل و فصل آنها هستیم.
"فرزانــه صــادق" در مراســم 
گرامیداشــت روز ملی حمل و نقل در 
محل هتل همای تهران افزود: با وجود 
تداوم تحریم ها و مشــکلات، شــاهد 
اتفاقات خوب در حوزه سرمایه گذاری 
در کشــور و به ویژه بخش حمل و نقل 

هستیم.
وی با بیان اینکه تمدن ایران اسلامی 
همواره با آب و خاک گره خورده است 

و برخی بنادر کشــورمان قدمت چند 
هزار ســاله دارند، خاطرنشــان کرد: به 
جهت وصل بودن به آب های آزاد، این 
ســرزمین همواره با آب و آبادانی گره 

خورده است.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
معتقدم اگر قرار است توسعه در کشور 

اتفاق بیفتد، از مسیر دریا خواهد بود.
این عضو کابینه دولت چهاردهم 
اضافه کــرد: اگر قرار اســت صنعت، 
تجارت و اقتصاد کشورمان رونق یابد، 

باید با توجه به دریا اتفاق بیفتد.
وی گفت: رئیس جمهور به شدت 
به سیاست های دریا محور و اقتصاد دریا 
محــور اعتقــاد دارد و هر دو هفته یک 
بار جلســه ای با حضور شخص دکتر 

پزشــکیان برگزار می شود که چگونه 
سیاســت های توســعه دریا محور را 
اجرایــی کنیــم. صادق بیان داشــت: 
همچنین بازنگری طرح های جامع در 
سواحل و چشم انداز به دریا با بازنگری 
در طرح ها و پروژه های موجود در این 

جلسات به انجام می رسد.
وی اظهار داشــت: دکتر پزشکان 
تاکید دارد که در این راستا باید از تجارب 
جهانی و مشاوره های بین المللی استفاده 
کنیم تا نقشــه راهی را ترســیم کرده و 
ایران اســلامی را به بهترین شــکل در 

مسیر پیشرفت حرکت دهیم.
همــه  تصریح کــرد:  صــادق 
برنامه ریزی هــا، سیاســتگذاری ها و 
اســتراتژی هایی که دولت بخواهد به 

منصه ظهور برساند، چنانچه از پشتیبانی 
بخش خصوصی برخوردار نباشد امکان 
اجرا کردن آنها وجود ندارد؛ در این راستا 
باید مشکلات سر راه بخش خصوصی 
را بــه بهترین نحو برطرف کنیم که جز 

با گفتمان دو طرفه امکان پذیر نیست.
وی تاکید کرد: سیاســت دولت 
چهاردهــم نیز همین اســت و تاکید 
دارم کــه این گفت وگوی دوطرفه باید 
شکل بگیرد و باید صحبت های بخش 

خصوصی را شنید.
وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
باید محدودیت ها بر ســر راه فعالیت 
بخــش خصوصی را در حد امکان رفع 
کرد، در برخی تصمیمــات بازنگری 
داشــت و بســیاری موارد را به بخش 

خصوصی واگذار کرد.
این عضو کابینه دولت چهاردهم، از 
بخش خصوصی خواست تا موضوعاتی 
که به رونق و شکوفایی اقتصادی کشور 
کمک می کند را پیشنهاد کنند و گفت: 
قول می دهیم این مشکلات را چنانچه 
مربوط به وزارت راه و شهرسازی باشد، 
حل و فصل کنیم و اگر مرتبط به گمرک 
یا سایر وزارتخانه ها و دستگاه ها است، 
هماهنگی هــای لازم را انجام دهیم تا 
وفاق بیشتری را در سطح دولت شاهد 

باشیم.
وی گفت: استانداران و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی می توانند برای 
اجرایی شدن این موارد و تسریع در حل 
مشکلات کمک حال باشند و امیدوارم 

در سواحل شمال و جنوب کشور شاهد 
شکوفایی باشیم.

وی در خاتمه اظهار داشــت: دریا 
خود زندگی اســت، نوع موســیقی، 
فرهنگ و پوشش مردم نشان از زندگی، 
شــعف و پویایی دارد و بر این اساس 
تلاش می کنیم تا با وجود همه تحریم ها 
و مشکلات شــکوفایی در این مناطق 

اتفاق بیفتد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
هواپیمایی کشور گفت: تحریم هایی که 
در اصل مردم ایران را هدف قرار داده و 
مطابق تفاهم نامه شیکاگو این صنعت به 
هیچ عنوان نباید مسائل سیاسی وارد این 

صنعت شود.
حسین پور فرزانه رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری در نشست خبری 
با بیان اینکه براساس تفاهم نامه شیکاگو 
امنیت و ایمنی پروازها برای ســازمان 
هواپیمایی کشــور بسیار اهمیت دارد، 
گفــت: »ایمن« پرواز کــردن به معنای 
رعایــت اصول ســخت افــزاری و 

نرم افزاری پروازی اســت. وی افزود: 
توســعه »اقتصاد هوانوردی« از جمله 
اولویت های ســازمان های هواپیمایی 
است تا بتوانیم ناوگان هوایی مورد نیاز 
کشــور را تأمین و تهیه کنیم. اگر به هر 
دلیلی یک هواپیمــا از صنعت هوایی 
خارج شود، عملًا دسترسی ایران به سایر 
نقاط جهان یا حتی داخل کشور محدود 
می شود. پور فرزانه بیان کرد: برخلاف 
عموم افراد، صنعت هوایی به هیچ عنوان 
صنعت لوکسی به شمار نمی رود، بلکه 

محور توسعه است.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 

یادآور شد: برای اینکه ناوگان هوایی در 
کشور فعال بماند، از سوی دیگر پرواز 
ایمن و امنی داشته باشیم و کیفیت پرواز 
ارتقــا یابد، باید قطعات صنعت هوایی 
کشور در مرکز استانداردی تعمیر شود، 
بنابراین اگر دسترســی بــه این مراکز 
نداشته باشیم، باید از قطعات بومی شده 

داخلی استفاده کنیم.
وی افزود: پیش از دوره تحریم ها 
ایران به مراکز تعمیر استاندارد قطعات 
هواپیما دسترســی داشــت، اما پس از 
دوره تحریم هــا با عدم دسترســی ها 
مواجه شــدیم، برهمین اساس باید از 

توان داخلی در این صنعت استفاده کنیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشور 
تاکید کرد: از ده ســال گذشــته پس از 
تشدید تحریم ها در ایران، قطعاتی برای 
تعمیر به خارج از کشور ارسال می شد 
اما برگشت می خورد، برهمین اساس 
چاره ای جز بهره مندی از ظرفیت داخلی 

وجود نداشت.
وی بیان کرد: تحریم ها مردم ایران 
را تحریم کــرده، نه دولت و صنایع را، 
حتی در تفاهم نامه شیکاگو به این مسئله 
که صنعــت هوایی نبایــد دخالتی در 
زمینه های سیاسی داشته باشید، عنوان 

شده و به صراحت عنوان شده، که نباید 
هیچ گونه موقعیت سیاسی این صنعت 
را تهدید کند، زیرا صنعت هوایی ارتباط 

مستقیمی با حقوق بشر دارد.
ایران تا ۲۲ ژانویه به لاذقیه و 

دمشق پرواز ندارد
پور فرزانه تاکید کرد: اگر هم اکنون 
تحریم ها برداشته شود، قطعاً برای تعمیر 
قطعات ناوگان ها از شــرکت سازنده 

خود هواپیما کمک خواهیم گرفت.
هواپیمایی  سازمان  رئیس 
کشــور با بیان اینکه هم اکنون 
پروازها به لبنان برقرار اســت، 

گفت: ایران تا ۲۲ ژانویه به لاذقیه 
و دمشق پرواز ندارد.

وی در خاتمه اضافه کرد: با توجه 
به شــرایط فعلی کشور سوریه، ایران تا 
»۲۲ ژانویه، ۲۰۲۰۵« پروازی به لاذقیه و 

دمشق نخواهد داشت.

وزیر راه و شهرسازی:

توسعه کشور از مسیر دریا می گذرد؛ آماده شنیدن مشکلات بخش خصوصی هستیم

رئیس سازمان هواپیمایی کشور:

مسائل سیاسی نباید وارد صنعت هوایی کشور شود


